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qüestions claus no acabem de resoldre’s i l’avaluació del desen-
volupament general del sector del comerç no ha estat massa 
positiu. És a dir, si al final el que fem no té un impacte positiu en 
el creixement del comerç i en la resolució dels problemes més 
greus que té el comerç, probablement s’hauria de revisar si el 
que estem fent ho estem fent bé o caldria canviar-ho .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Almería .

Finalitzarà esta interpel·lació el conseller .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, president .

Senyor Almería, compartisc absolutament amb vosté que totes 
les polítiques s’han d’avaluar, però també vosté haurà d’enten-
dre com funciona l’administració, i l’administració moltes vega-
des volem anar molt apressa i de vegades és impossible . Per 
tant, hem de fer les coses amb el màxim rigor, amb el millor diag-
nòstic possible i consolidant tots els projectes que anem desen-
volupant de la millor manera possible . Si en quatre anys no hi ha 
prou, a la millor en fan falta vuit o a la millor dotze . I ahí estem, i 
ahí estem, per això s’ha d’entendre. És a dir, no per més córrer un 
arriba abans . Però que no hem parat de treballar li assegure jo 
que 25 hores de 24 que té cada dia, i això tinga-ho per assegurat .

Així i tot vaig a centrar-me en allò que no li he contestat, 
perquè veja que també estem treballant en eixos temes que 
vosté pregunta, digitalització .

Pla d’impuls a la digitalització del comerç 2018-23 . Es du 
a terme pel grup de treball constituït per la conselleria on 
participen les organitzacions del sector i els centres d’artesa-
nia de la Comunitat Valenciana, coordinats per la Conselleria 
d’Economia Sostenible amb la direcció tècnica de l’oficina 
Pateco i del Consell de Cambres de Comerç . Fruit d’eixos 
treballs he de dir-li que s’ha convocat per als pròxims 25, 26, 
27 d’octubre Retail Future, en el marc del Saló Internacional 
de la Franquícia que organitza Fira València . Dir que serà un 
esdeveniment pioner a la Comunitat Valenciana, dirigit al 
consumidor i al xicotet comerç, on l’objectiu clar és el d’in-
formar, sensibilitzar i demostrar a les xicotetes empreses del 
comerç i l’artesania el potencial del món digital i tecnològic 
en els seus negocis a través de conferències i tallers especia-
litzats, en els que participaran prestigiosos ponents, professi-
onals, és a dir, exemple, bones pràctiques .

Respecte al Patsecova . Vull dir, no diguen que està en un 
calaix, que no s’ha fet res. És a dir, es va exposar en un primer 
moment, és un tema molt complicat, on implica a moltís-
sims agents, és a dir, municipis, sector, etcètera, etcètera, i 
l’únic que li puc dir és que el dia 19, és a dir, despús-demà, 
anem a fer una roda de premsa amb un calendari clar, perquè 
anem a tornar-lo a exposar per segona vegada en l’àmbit d’al-
legacions i anem a vore si tanquem d’una manera molt clara i 

factible abans que acabem eleccions en Patsecova . Eixa és la 
nostra intenció . Però res més lluny de la realitat que no s’ha 
fet res . S’ha fet i molt . El que passa que té el seus terminis 
administratius, han hagut moltíssimes, moltíssimes, moltís-
simes al·legacions en la primera vegada, que s’han d’atendre, 
que s’han de contestar i que això porta un termini important 
de temps, també tenint en compte els recursos de què dispo-
sem, basant-se pràcticament amb recursos humans .

I quan a la política d’implantació de grans superfícies comerci-
als, estem pel suport de la iniciativa privada i les empreses, però 
també de la seguretat jurídica . I així ho demostra l’estabilitat 
social i política que tenim, però sempre amb respecte i rigor amb 
la normativa vigent, complint per tant tots els tràmits necessaris .

La unitat del Consell és treballar i cooperar sempre amb les 
empreses i facilitar la seua inversió . Això sí, la creació d’un 
projecte en el nostre territori ha de tenir en compte l’inte-
rés general i no sols el particular . A més a més, el seu desen-
volupament econòmic pot i deu formar part del desenvolupa-
ment sostenible . I això és el que també ha de primar en el que 
estem fent, tenint en compte les vessants socials, ambientals 
i econòmiques en tots els projectes, amb el (inintel·ligible)  . . . 
Per tant, estem a favor dels projectes que generen ocupació i 
activitat econòmica sostenible . I en el cas del sector comerç, 
buscant l’equilibri entre tots i cadascun dels formats .

Pense que hi ha un model molt clar, que estem treballant 
en totes les vessants i que acabarem de consolidar-lo en el 
temps administratiu que és necessari per a tirar endavant 
un model i una estructura que genere economia i que genere 
ocupació estable i de qualitat també en el sector del comerç .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

Interpel·lació al Consell, que contesta el conseller d’Hisenda i 
Model Econòmic, senyor Vicent Soler i Marco, sobre la política 
general que aplica en matèria de gestió d’ajudes en la Comunitat 
Valenciana, que formula el diputat Emigdio Tormo Moratalla, del 
Grup Parlamentari Ciudadanos (RE número 103.424, BOC 274)

El senyor president:

Moltes gràcies, conseller .

Passem a la interpel·lació de hui, que formula l’il·lustre dipu-
tat Emigdio Tormo al conseller d’Hisenda i Model Econòmic .

Quan vosté vullga, senyor Tormo .

El senyor Tormo Moratalla:

Moltes gràcies, senyor president .

Honorable conseller .

Decía don Pedro Schwartz –político, economista y jurista– 
que la única vez que el guante de Felipe González –entonces 
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presidente del Gobierno– había rozado la mejilla del aspi-
rante –el después presidente Aznar– fue cuando éste le 
llamó en un debate de presupuestos «pedigüeño» .

Pedigüeño yo creo que fue un craso error del señor Aznar 
cuando estaba en la presidencia, porque pedía, exigía y 
demandaba al señor González, presidente González, más y 
mejores fondos a la Comunidad Europea entonces, después 
Unión Europea, para poder financiar, para poder contribuir al 
desarrollo de España .

Estos fondos de cohesión, como usted sabe mucho mejor que 
yo por su formación, tenían como objeto compensar, tienen 
como objeto compensar diversas atenciones o, en fin, o como 
quieran definirlo hoy por hoy, compensar a las regiones más 
pobres, a los que somos más pobres, con respeto a los más 
ricos, por, entre otras cosas, el desmantelamiento de la indus-
tria pesada española –Altos Hornos de Vizcaya, la industria 
pesada de Sagunto–, porque se desmanteló también en gran 
parte la industria naval, que poco a poco intenta rehacerse, a 
pesar de los intentos fallidos del gobierno de la nación actual, 
que no sabe muy bien como cargarse la industria naval . Y lo 
que se intentaba era compensar, como digo, a los estados más 
pobres con transferencias de fondos de los estados más ricos .

Para cumplir lo que algunos pensaban, socialistas y no socia-
listas, conservadores y progresistas, lo que se llamaba la 
Federación Europea: centralización política, económica, 
fiscal, relaciones internacionales, defensa, protección social, 
incluso, mire usted, derecho civil . Es decir, el embrión de 
un estado nuevo, moderno y con capacidad para cambiar el 
mundo, la antítesis del gobierno que se ha formado actual-
mente en España, que está apoyado por aquellos que quie-
ren, no solo destruir la nación española –lo dicen en su propio 
programa–, sino aquellos que son populistas de izquierdas, 
los únicos que existen en España con representación parla-
mentaria, los demás no existen, a pesar de que el president de 
La Generalitat se le llena la boca constantemente en discur-
sos de todo tipo, en decir que el peligro viene por populismos 
de derechas, que yo no los veo en el horizonte .

Pues bien, esa integración europea que se da de bruces con 
todo aquello que significa nacionalismo centrífugo y que 
desnorta y que desvertebra el concepto de unión europea, 
que en Europa es cierto y verdad que son nacionalismos y 
populismos de derechas, pero aquí son de izquierdas y de 
extrema izquierda, es lo que hizo, como digo, conformar esa 
idea genial que es la Unión Europea . A pesar de que algunos 
la quieran liquidar .

Señor conseller, hace muy pocos días, en la Comisión de 
Agricultura, donde la señora consellera comparecía para 
hablar de despoblamiento de los territorios internos de la 
comunidad, yo le decía que cada vez que el presidente de La 
Generalitat o ella misma, o el presidente de La Generalitat 
y ella misma acudieran a las instituciones europeas, debía 
exigir y pedir, ese concepto pedigüeño que tenía Aznar en ese 
momento, cuantos más fondos mejor para el desarrollo de la 
Comunidad Valenciana .

La señora consellera, que es una mujer educada, correcta, 
amable, me dijo, «no, señor Tormo, está usted equivocado, 
eso corresponde al gobierno central, al gobierno de la nación, 
no es obligación mía pedir más fondos» . Error, craso error . 
Oiga, cada vez que vaya usted, señora consellera, usted, señor 

conseller, o usted, señor presidente ausente, a cualquier insti-
tución europea, pida fondos para la Comunidad Valenciana; 
pida fondos para el desarrollo de los valencianos, pida fondos 
para que mejoremos nuestras condiciones de vida .

Siempre, siempre, como responsables políticos, debemos 
exigir más . No tenemos que tener miedo a avanzar . Tenemos 
que tener miedo a la mediocridad, a la profunda mediocri-
dad que en estos momentos la política española y, permí-
tame usted decirlo, del Consell valenciano, exhibe día a día . 
Porque, además, cuando llegan ustedes a las responsabili-
dades de gobierno y prometen el maná, ese maná que usted 
dice que no se arruga –la arruga es bella, por lo que veo–, no 
se…, no se…, no se fragua, no llega a ser una realidad, porque 
usted puede pedir lo que pida; usted puede echar la culpa 
al señor Toni Cantó de todos los males de la Comunidad 
Valenciana, pero los males de la Comunidad Valenciana no 
provienen del señor Cantó; provienen de su mala gestión 
de la cosa pública . Porque, además, cuando ustedes votan 
a favor, o en contra, mejor, de unos presupuestos que 
habían sido malos, bastante malos del Partido Popular, y 
que Ciudadanos contribuye a mejorar para la Comunidad 
Valenciana, y nosotros decimos, «es intolerable que regiones 
de España que bajo el prisma de la igualdad ideal de la nación, 
tengan un diferente trato económico», ustedes dicen que no .

Ustedes, lo pasmoso de su situación es que no quieren mejo-
rar la situación de los territorios que peor están, sino que 
quieren mejorar aquellos que mejor están, léase el País Vasco 
y léase Cataluña . Es intolerable, es increíble . Si ustedes dije-
ran, «vamos a contribuir a financiar mejor Extremadura y 
Andalucía», que ustedes gobiernan durante (inintel·ligible)  . . . 
años, nosotros diríamos, «pues, oiga, yo quiero que me toque 
a mí como valenciano pero, en fin, vamos a mejorar a aquellos 
que están mejor»; pero que ustedes digan, «vamos a finan-
ciar mejor a aquellos que están mejor», no cabe en cabeza 
humana .

Y cuando le hablo de que no tenemos que tener vergüenza 
para pedir esos fondos, tampoco tenemos que tener 
vergüenza para poder ejecutarlos con dignidad, para 
poder gastarlos con dignidad, y para poder contribuir, con 
esa ejecución del gasto, a mejorar el nivel de vida de los 
valencianos .

Pero es que no es eso precisamente lo que están ustedes 
haciendo, señor conseller . A modo de ejemplo le diré que la 
Universidad de Valencia demanda a la conselleria de educa-
ción por las ayudas perdidas para investigación . Está la 
universidad como para perder fondos por la mala gestión 
de las distintas consellerias. Se abre la vía judicial para exigir 
6,3 millones de ayuda a la investigación . Por una resolución 
tardía de la conselleria de educación, las ayudas a infraestruc-
tura y equipamiento en I+D+I fueron resueltas en diciembre 
y debían estar ejecutadas antes de acabar el año . Casi nada . 
Desde la conselleria se justifican: «La Generalitat no pierde la 
cofinanciación. El importe de las ayudas quedará disponible 
para convocatorias futuras .» ¡Oiga!, pocas veces he oído yo 
una excusa tan peregrina y tan pobre .

Claro, ese año se pierde, no se tienen, y el año que viene es 
el año siguiente . El señor Marzà no tiene ningún problema 
en destinar 120 .000 euros a subvencionar diarios, periódi-
cos nacionalistas y separatistas . Ahí no hay ningún problema . 
Ahora bien, para ejecutar como Dios manda los presupuestos 
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y los fondos de Europa para la universidad valenciana, enton-
ces sí tiene problema .

Esta situación se ha producido con más ayudas, como las 
dedicadas a proyectos de investigación emergentes donde se 
calculan unas pérdidas de 90 .000 euros por tan solo tener los 
interesados dos días de plazo para pedirlas .

La prueba de lo mal diseñado que está el procedimiento es 
que la propia conselleria, la siguiente convocatoria la hace con 
carácter bianual para que no se le escape . La siguiente, señor 
conseller .

A primeros de años, la asociación de agricultores denun-
ció que la resolución de la conselleria de agricultura y medio 
ambiente sobre concesión de ayudas a la agricultura ecoló-
gica publicada por el diario oficial de la Generalitat valen-
ciana era previa al periodo de presentación de solicitud . En 
otras palabras, que el plazo para cursar la petición en reali-
dad se encontraba cerrado desde un mes antes . Un auténtico 
esperpento .

Y, mire, para terminar esta intervención primera, el presi-
dente Sánchez avisa a Bruselas de que el Consell presu-
puesta 1 .325 millones de euros que no tiene ni tendrá . Pues 
yo, si soy un responsable de la Unión Europea digo, oiga, 
mire, a presupuestos ficticios, ayudas ficticias. Si usted me 
pretende engañar . . . Ni siquiera me pretende engañar . Me 
pretende . . ., iba a decir una expresión un poco . . ., me pretende 
bypasear, me pretende llevar al huerto, pues yo también voy a 
proceder de la misma manera . A la petición de sus fondos yo 
le voy a responder con que sus presupuestos son ficticios.

El plan de presupuestos generales del estado, firmado en 
documento oficial del Gobierno de España, con un partido 
político concreto, que es el de Podemos, viola la ley de esta-
bilidad según el entender de este grupo parlamentario en el 
congreso . Son ilegales . Por lo tanto, si usted cifra sus espe-
ranzas de mejorar su financiación en unos presupuestos 
que son ilegales, me parece, señor conseller, que no tiene 
muchas posibilidades de mejorar el presupuesto inicial del 
señor Rajoy, que era malo, que fue mejorado por el Grupo 
Parlamentario Ciudadanos, y que va a tener que ejecutar el 
presidente Sánchez, el doctor Sánchez, este año que viene .

Gracias, señor presidente . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Tormo .

Li contestarà el conseller d’Hisenda i Model Econòmic .

El conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Gràcies, senyor president .

Senyor Tormo, vosté interpel·la el govern, este conse-
ller, sobre política general que aplica el Consell en matè-
ria de gestió d’ajudes en la Comunitat Valenciana . Eixa és la 
interpel·lació, el títol de la interpel·lació .

Evidentment, per a respondre adequadament, per enfo-
car la qüestió hem de partir de recordar quin és el paper que 
complixen les ajudes dins d’una política pública . D’una banda, 
podem parlar del seu paper per a garantir drets bàsics de les 
persones que es troben en situació desfavorida, com ja hem 
vist en el debat anterior amb la vicepresidenta, i que necessi-
ten un complement econòmic per a poder dur una vida digna 
dins d’un plantejament de cohesió social i d’integració, que 
supose que tots volem; vosté i jo volem .

D’altra banda, podem parlar també d’una funció incentiva-
dora de l’activitat econòmica perquè es facilite, s’accelere o 
es facen amb més potència actuacions que contribuïsquen 
a crear riquesa i ocupació per a la nostra societat, com s’ha 
vist en l’altra interpel·lació, la que ha fet el senyor Almería al 
conseller d’economia .

Totes dues funcions, la de la interpel·lació primera i de 
la interpel·lació segona, poden posar-se en relació amb 
la necessitat de corregir allò que s’anomena «fallides de 
mercat», que desemboquen en desigualtats socials i en 
infrautilització dels recursos .

Les ajudes, senyor Tormo, són, per tant, alhora un mecanisme 
de redistribució de riquesa, no l’únic ni tal volta el més impor-
tant; el més important és que la gent treballe, tinga treball i 
estiga en plenes condicions per a gaudir de les seues condi-
cions de vida, de la millor manera possible, però sí un meca-
nisme necessari en determinats casos en què altres vies 
no funcionen, com els casos de col·lectius particularment 
desafavorits quant a edat, malalties, situació familiar, baixa 
qualificació educativa, etcètera. I són també, cal dir-ho, un 
mecanisme d’estímul per a mobilitzar recursos privats per 
al compliment ja siga d’actuacions de caràcter social rela-
cionades amb aquests col·lectius, d’actuacions en l’àmbit de 
la cultura i la conservació del patrimoni material i immate-
rial que configura la nostra identitat històrica, o actuacions 
de caràcter econòmic determinant o accelerant inversions 
en aspectes com l’R+D, que és una clara fallida de mercat, la 
innovació, la millora del capital productiu, la qualificació dels 
recursos humans i tantes altres coses .

Tot això són tasques que recauen, òbviament, bàsicament, 
sobre les conselleries sectorials del Consell i que des de la 
Conselleria d’Hisenda i Model Econòmic tenim la responsabi-
litat, en primer lloc, d’harmonitzar d’acord amb el marc pres-
supostari possible i d’acord amb la necessitat de garantir que 
els recursos se destinen als objectius definits, que s’utilitzen 
de la manera més eficaç, i ahí entrem en la qüestió, i eficient 
possible, sobretot es garanteix la transparència i l’objectivitat 
en la gestió i es dóna compte de tot d’acord amb les vigèn-
cies legals establides, en particular, en particular, la llei esta-
tal 38/2003, de 17 de novembre, general de subvencions, i la 
Llei 1/2015, de La Generalitat, d’hisenda pública del sector 
públic instrumental i de subvencions .

D’altra banda, cal assenyalar la necessària convergència 
entre la política d’ajudes de La Generalitat i els fons euro-
peus, com vosté ha dit mot bé –sí senyor–, els quals disposen 
una normativa regulatòria pròpia, el compliment de la qual 
cal garantir perquè no hagen de viure situacions com aque-
lles que es van produir en els anteriors governs de bloqueig 
dels fons, de multes a tort i a dret i que hem hagut de resol-
dre en esta legislatura .
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Perquè parlar d’ajudes dins de la política de La Generalitat ens 
obliga, necessàriament, a parlar dels fons europeus, sí senyor, 
vosté ho ha dit molt bé, de fons europeus . De fer de «pedi-
güeño» en tots els llocs, on estiga, perquè no ens arriben els 
diners per a les nostres necessitats . I és coneguda, és cone-
guda per totes les seues senyories l’estretor pressupostària de 
La Generalitat per la tenalla que suposen l’infrafinançament 
actual, el deute acumulat i la necessitat de reduir el dèficit per 
a complir els criteris d’estabilitat pressupostària .

Per tant, des de la trona, dic el que he dit responent una 
pregunta del Partit Popular . Vull dir, és que açò és el nostre 
problema, i ho dic ací, governant Rajoy o governant Sánchez . 
Me dóna exactament igual . El que s’ha de fer és dir allò que 
ens preocupa .

En eixes condicions, la possibilitat de tindre programes d’ajudes 
com un instrument bàsic per a qualsevol govern que ha de 
desenvolupar polítiques pròpies d’una situació d’autogovern, 
ha d’estar suportada en una mida molt important en l’accés i 
la captació de fons europeus, tant per a finalitats socials i de 
promoció de recursos humans, com és el cas del fons social 
europeu, com per a finalitats de desenvolupament regional, 
o per a finalitats d’innovació, preservació de medi ambient o 
desenvolupament urbà sostenible, com és el cas del Ceder .

Sens dubte, senyor Tormo, el fet que els fons europeus 
siguen una peça clau perquè són una peça clau, perquè La 
Generalitat puga mantenir polítiques d’ajuda i que l’accés a 
eixos fons requerisca en la majoria dels casos un cofinança-
ment per part de les administracions, tant de l’estat com 
nostres, com de La Generalitat, fa que els criteris de gestió 
dels fons europeus s’estenguen també a la gestió dels fons 
propis de La Generalitat en la mesura en què tots dos conver-
gixen a sovint en uns mateixos programes d’ajuda .

De fet, les quatre línies bàsiques dels programes operatius 
de la Unió Europea coincidixen en els quatre pilars bàsics de 
polítiques econòmiques . Estem parlant de l’R+D, de la inno-
vació, de la pime i del tema d’estalvi energètic . I en la mesura 
també en què les polítiques estatals d’ajuda estan subjectes a 
la política europea de competència, en principi contrària a les 
ajudes, però dins de la qual les ajudes establides en els fons 
europeus es configuren, diguem-ne, com una excepció, afor-
tunadament, afortunadament .

Per tant, els recursos dels fons europeus no sols són bàsics 
per a nodrir els programes d’ajudes de La Generalitat sinó 
que també els seus objectius són definidors en bona mida de 
l’àmbit en què es poden concedir ajudes sense que resulten 
incompatibles amb la política europea de la competència .

És, per tant, en l’àmbit de la gestió dels fons europeus, on 
més atenció hem dedicat, atesa la responsabilitat específica 
d’esta conselleria i d’este conseller que els parla, que li parla, 
com autoritat de gestió davant l’administració general de 
l’estat i de la Comissió Europea . I la situació que vàrem here-
tar, senyor Tormo, perquè ací no se partix de zero, eh? Vosté, 
totes eixes coses que ha dit, és que ací n’hi ha una herèn-
cia interessant . Per exemple, uns programes operatius del 
període anterior en bona mida sense executar, sense execu-
tar . I havent de refer bona cosa d’allò que s’havia executat 
perquè hi havia mancances de justificació. Uns pagaments 
bloquejats per la Comissió Europea com a resultat de la 
desconfiança produïda per totes eixes mancances i pels casos 

de corrupció que afectaven dirigents polítics dels anteriors 
governs amb trames d’empreses involucrades .

A més, una mancança de mitjans humans i tècnics per a 
gestionar com cal els fons europeus amb garanties de control 
suficient. I, com a resultat de tot això, una imatge pèssima 
davant les autoritats europees com administració gestora .

Confrontats amb tot això, la política de l’actual Consell consistí 
justament en millorar la gestió per a desbloquejar els pagaments, 
salvar el màxim d’execució, alçar la hipoteca reputacional .

Per tant, i per a resumir, la nostra política general com a 
conseller d’Hisenda i Model Econòmic en matèria de gestió 
d’ajudes és, en primer lloc, conjugar dins del pressupost de 
La Generalitat, tots els instruments de finançament que 
puguen estar a l’abast de la Comunitat Valenciana; difondre’n 
l’existència dins de l’administració de La Generalitat de les 
entitats del sector públic i dels ajuntaments perquè uns i 
altres puguen preparar els seus programes d’iniciatives i 
difondre-les alhora entre les empreses i els emprenedors, 
proporcionant instruments perquè l’acció siga eficaç i amb 
garanties, assumir les tasques envers l’administració central, 
la Comissió Europea i els òrgans de control mateixos de La 
Generalitat atés que la conselleria competent en matèria de 
pressuspostos, hisenda i (inintel·ligible)  . . . és esta conselleria .

Per tot això, estem fent una faena titànica per intentar acon-
seguir que este govern de La Generalitat i tots els valencians 
i valencianes sàpien que són europeus també per la via dels 
fons d’ajuda europeus . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, conseller .

Senyor Tormo, per a acabar la interpel·lació .

El senyor Tormo Moratalla:

Gracias, señor presidente .

Gracias, señor conseller .

Le compro el producto . Es decir, estos señores están ahí, 
lejos del banco azul, porque hicieron una gestión nefasta en 
muchísimos aspectos de la vida pública valenciana . Por eso 
los valencianos votamos y decidieron, bueno, que ustedes se 
sentaran ahí y aquí y, estos señores, nosotros, aquí; cada uno 
tiene que asumir también su parte .

Pero eso es un punto y final. Bueno, si quiere un punto y 
seguido . Es decir, sus responsabilidades son sus responsabili-
dades, pero es que las suyas son las suyas . 

Yo le estoy hablando de fondos transferidos por la Unión 
Europea en el año 2018 . ¡Hombre!, estos señores son muy 
malos, pero no pueden tener la responsabilidad de algo que 
en el 2018 se transfiere a ustedes y que ustedes incum-
plen todos los plazos y que la universidad valenciana deja de 
ingresar 6,3 millones de euros . ¡Hombre!, son malos, pero no 
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son omnipotentes, en la maldad esa que hablábamos antes 
de Satán, que hablábamos antes por aquí, que a uno ya se le 
ponen los pelos de punta .

Por otra parte, no tengo más remedio, y además lo acepto 
de buen grado, que tiene usted razón en cuanto dice que el 
papel de esos fondos son mejorar la calidad de vida, incen-
tivar la economía, etcétera, etcétera . Eso ya lo sabemos . 
Y usted sabe mucho más que eso y lo puede hacer infini-
tamente mejor que eso. Lo puede hacer tan infinitamente 
mejor que ni siquiera me ha justificado el porqué, el porqué 
de que esas ayudas no se hayan transformado en fondos que 
gastan las universidades, fondos que gasta y que se trans-
fiere a la sociedad valenciana para que pueda desarrollarse 
de la manera adecuada y que tengamos un mejor nivel de 
vida que el que tenemos . Y que usted pueda decir dentro de 
cuatro meses, o cinco, cuando empiece la campaña electoral: 
«Oiga, lo hemos hecho tan bien que pedimos que otra vez nos 
renueven la confianza, incluso que la mejoren.»

Pero es que no es así . Es que tiene usted que hacerse respon-
sable de sus propios pecados, y que es que ha gestionado mal . 

Y voy a terminar con una frase, con una nota, que no sé si es 
verdad, pero si no es verdad, tiene que ser verdad . Estaba el 
comandante Castro en el primer gobierno postrevolución y 
dice: «Compañeros, ¿quiénes de vosotros es economista?» Y 
el Che, adormilado, dice: «Yo . No, no, yo lo que soy es comu-
nista .» «No, yo lo que pido es un economista .» Entonces, en 
ese barullo, el Che fue ministro de economía . 

Lo que le pido…, ¿eh? (Rialles i aplaudiments) Lo que le pido 
es que no se usted el Che y que sea un buen ministro de 
hacienda y que sepa lo que lleva entre manos y que sepa, una 
vez más, sacar adelante unos presupuestos con dignidad, con 
tranquilidad, con sosiego, con calma y no se deje en el tintero 
el 10% de los fondos sociales europeos que se han ejecutado, 
dejando de ejecutar el 90% y que nos ingresen el 4% de los 
fondos de la Unión Europea en otros aspectos . Eso es lo que 
yo le pido . No sea el Che, sea un buen ministro de hacienda .

Gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Tormo .

Crec que el Che Guevara va ser president del banc central 
cubà . (Rialles)

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Moltes gràcies, senyor Tormo, pel to de la seua intervenció .

Jo sóc partidari…, i un dels motius pels quals estic en esta conse-
lleria i conseller, venint de la universitat, és justament perquè 
vull fer això que vosté diu, vull fer-ho, i ho estic tractant de fer, 
malgrat, cal dir-ho, un passat que mos ho fea molt difícil . 

Però jo crec que vosté hauria de fer un esforç per passar de 
l’anècdota a la categoria. És veritat que n’hi han programes 

que poden no haver-se fet adequadament . Jo ho accepte . 
Només faltava… Som persones humanes i, per tant, ens equi-
voquem moltes vegades . 

Però si vosté fa una visió de conjunt, vorà que nosaltres 
treballem sobre tres programes operatiu, dos de caràc-
ter regional –recorde–, programes de fet del Fons Social 
Europeu, i un d’iniciativa estatal, el programa operatiu pluri-
regional d’ocupació juvenil. És que això són fons europeus. 

Així mateix, coordinem i impulsem la participació en altres 
programes operatius d’àmbit pluriregional, la gestió dels 
quals la fa l’administració central, però nosaltres cooperem .

Per tant, si vosté ho mira en el seu conjunt, senyor Tormo, 
observarem que les dotacions actuals dels diferents progra-
mes que gestionem estan vora els 1 .000 milions d’euros . No 
parlem de 6 milions, de 1 .000 milions . 590 milions correspo-
nen a Feder, 177 al programa regional del fons social europeu 
i 168 del programa pluriregional d’ocupació juvenil . 

I al seu torn, el programa regional Feder de la Comunitat 
Valenciana es deriven 54 milions per al programa de creixe-
ment sostenible, 60 milions per al programa d’iniciativa pime 
i 5 milions per al programa de creixement intel·ligent .

Per tant, entre el Feder i Fons Social Europeu tenen una 
taxa de cofinançament del 50%, mentres que el programa 
d’ocupació juvenil té una taxa de cofinançament europeu 
pròxim al 75% i la iniciativa pime del cent per cent .

Per tant, estem molt damunt perquè sabem que no tenim els 
diners suficients, tenim d’utilitzar Europa per a fer moltes d’estes 
polítiques . Això suposa que amb els recursos comunitaris assig-
nats a programes operatius en què participa La Generalitat es 
poden finançar actuacions i inversions al voltant de 1.800 milions 
d’euros, un 79% més que en el període 2007-2013, malgrat que la 
taxa de cofinançament en este període era del 80% i ara ha baixat.

Perquè això siga una realitat, el darrer 23 de març el Ple del 
Consell va aprovar el pla d’acció de fons europeus 2018-
2020, elaborat amb la participació d’un equip de 25 tècnics 
de diferents conselleries i representants d’organitzacions 
actives en desenvolupament de projectes susceptibles 
d’obtindre finançament europeu, com ara, per exemple, les 
xarxes d’universitats i dels instituts tecnològics .

Esta pla, que es una peça fonamental per a orientar la política 
d’ajudes del Consell, compta amb sis eixos bàsics: establir un 
sistema de gestió basat en la millora continua de l’excel·lència 
–ens preocupa l’eficiència–, establint un compromís estra-
tègic en La Generalitat de participar en els programes i les 
iniciatives europees; aprofitar el finançament europeu com a 
palanca per a la transformació necessària de la nostra socie-
tat i la nostra economia; millorar la nostra reputació davant 
les institucions europees, molt important . La primera vegada 
que vaig anar, el senyor Tormo, a Brussel·les me mirava en 
una cara d’espant . «Vosté ve de València?» Sí, vinc de València . 
Clar, però diu: «Vosté és d’estos que no fan . . ., que deriven els 
diners cap als llocs que no toquen?» «No, no . Però és que han 
canviat… han votat allà, ¿eh? i ara són uns altres .» Ha canviat 
això molt, ¿eh?, molt, perquè a més ja confien una miqueta més.

Involucrar les administracions, les agents públics i també el 
sector privat en la participació en les iniciatives europees i 
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traslladar a la societat valenciana les oportunitats que hi ha a 
les institucions europees .

De tot això, he de dir que en el programa operatiu Feder 
estem prop del 60% d’execució dels objectius de despesa, 
160% . En el programa operatiu de Fons Social Europeu 
estem prop de la nostra senda financera i certificarem el cent 
per cent abans que acabe l’any . I en el programa operatiu 
d’ocupació juvenil, enguany anem a certificar prop del 170%. 

Altres comunitats autònomes no ho fan i nosaltres arrepleguem 
els diners d’altres comunitats autònomes… (Veus) És que és inte-
ressant explicar-ho, eh? 170 és perquè dels fons assignats n’hi 
han altres comunitats autònomes que no els utilitzen i nosal-
tres podem aprofitar-nos d’eixos excedents. És que quan se diu 
170%, s’ha d’explicar per què pot ser més del cent per cent .

El fet és que mentres en l’anterior legislatura, la Comunitat 
Valenciana estava en el furgó de cua de les comunitats autò-
nomes quant a l’execució de fons europeus . (Veus) Ara… 
Senyor president, puc acabar?

El senyor president:

Acabe vosté, conseller . Disculpe la interrupció . Són hores ja 
un poc intempestives .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Ara estem en el grup de capçalera per damunt de la mitjana 
en tots els programes, com ens ha traslladat el ministeri 
d’hisenda mateix, i que per part de la comissió ara no només 
es fan xicotetes correccions administratives als informes 
d’execució, mentres que abans ens bloquejaven els fons .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, conseller, per la resposta a la interpel·lació .

Senyories, som poquets, però bons, a estes hores intempesti-
ves . Demà continuarem a les deu del matí .

Se suspén la sessió . (El president colpeja amb la maceta)

(Se suspén la sessió a les 20 hores i 55 minuts)
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